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Protokół Nr 42-12/2013 z  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska 

z dnia 12 grudnia 2013 r. 
w  Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 107 

 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:00 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 5-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 

Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Daszczyńska.  

Przewodnicząca stwierdziła kworum, otworzyła posiedzenie i powitała zabranych. 
Następnie poinformowała, Ŝe porządek został wysłany członkom Komisji oraz 
gościom 7 dni przed posiedzeniem.  

 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Przewodnicząca poinformowała o następujących zmianach w porządku: 
 

1) zdjęcie punktu „Gdańska Spółdzielnia Socjalna” – podsumowanie kolejnego 
roku działania z powodu choroby osoby referującej 

2) zdjęcie punktu „Badanie kondycji II sektora w Gdańsku w 2012 roku – wyniki i 
wnioski”  

3) uzupełnienie o następujące projekty uchwał: druk nr 1120, 1121 
4) uzupełnienie o punkt: „Rewitalizacja społeczna w Gdańsku” 

 
 
Uwzględniając powyŜsze zmiany, porządek posiedzenia przedstawia się 
następująco: 

1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-
2040- druk nr 1120 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk nr 1121 

 
3. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

określenia zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2013 roku –  
druk nr 1122 
 

4.  Pytania Radnych do przedstawicieli Prezydenta Miasta Gdańska 
 

5. Rewitalizacja społeczna w Gdańsku 
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6. Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 
 
Porządek przyjęto jednogłośnie 3 głosami „za”.  
 
 
      PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-2040- 
druk nr 1120 
 
Druk nr 1120 stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA Nr 43-13/198/54/2013 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk nr 1121 
 
Druk nr 1121 stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków 
zreferowała projekt uchwały.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Chciałam zapytać o te pokoje hotelowe, czy to znaczy, Ŝe nie mamy 
wystarczającej ilości miejsc w DPSach?  
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Było w tym roku 35-lecie DPSu na Polankach i trzeba było ulokować gdzieś osoby, 
które przyjeŜdŜały, to na pewno nie są pokoje dla pensjonariuszy.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Widzę, Ŝe po raz kolejny jest pozycja zwrotu niezaleŜnie pobranych zasiłków.  
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
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To są zwroty zasiłków, które są finansowane z budŜetu państwa, jeśli są zwroty to 
my teŜ je musimy zwrócić do budŜetu państwa.  
 
Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziału BudŜetu Miasta i Podatków 
Podstawą do zwrotów jest weryfikacja wniosków. Wnioski są składane, na 
podstawie których jest wydawana decyzja o przyznaniu zasiłków ale czasami się 
okazuje, Ŝe ta pomoc została przyznana nienaleŜnie bo ktoś złoŜył np. 
nieodpowiednie dokumenty.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 1 głosami „za”, przy 2 wstrzymujących się – pozytywnie zaopiniowała 
projekt uchwały.  
 
OPINIA Nr 43-13/198/54/2013 – załącznik nr 7 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 
zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2013 roku –  
druk nr 1122 
 
Druk nr 1122 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 3 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA Nr 43-13/201/56/2013 – stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  
 
     PUNKT 4 
Pytania Radnych do przedstawicieli Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Nie było pytań Radnych.  
 
     PUNKT 5 
Rewitalizacja społeczna w Gdańsku 
 
Tadeusz Gleinert - Referat Rewitalizacji Wydziału Urbanistyki, Architektury i 
Ochrony Zabytków UM Gdańsk 
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To jest bardzo szeroki temat, realizowany wspólnie z rewitalizacją infrastruktury 
przez nasze miejskie instytucje. ZałoŜenie było takie, Ŝe rewitalizacja społeczna, 
która jest traktowana łącznie z infrastrukturalną w kosztach nie moŜe przekraczać 
15% całości projektu. Po rozliczeniu wyjdzie to w granicach 8-10%. To są spore 
środki i niewątpliwie są one znacznie większe niŜ moŜna by sobie wyobrazić w 
porównaniu do środków, które są przeznaczone w budŜecie miasta na róŜne 
działania społeczne ale staramy się je realizować moŜliwie najrzetelniej i  
najsensowniej. Takim przykładem takiej kompleksowej rewitalizacji jest Letnica. 
Dzisiaj pod pojęciem rewitalizacji określa się rewitalizację dworca kolejowego, jak 
i starej fabryki i paru innych rzeczy, w związku z tym pod tym pojęciem róŜne 
rzeczy funkcjonują. Zgodnie z przyjętymi załoŜeniami, równieŜ nauki w tym 
zakresie nasza rewitalizacja Letnicy odzwierciedla faktyczną rewitalizację a więc 
nie tylko infrastruktura, która jest wtórną sprawą w odniesieniu do mieszkańców. 
W Letnicy zostały zmodernizowane zarówno mieszkania w sposób tak znaczący, Ŝe 
przez pół roku, rok, mieszkańców musieliśmy zakwaterować w innych lokalach 
miejskich, w tym czasie zostały wyremontowane ulice i infrastruktura. Łącznie z 
tym były działania społeczne dla tego zdegradowanego obszaru miasta, niegdyś 
władze miasta miały tam inne plany dlatego nic się  tam nie działo. Najwięcej 
czasu nam zabrało przekonanie ludzi do całego przedsięwzięcia. Chcieliśmy Ŝeby 
społeczność danego obszaru akceptowała i współuczestniczyła w przedsięwzięciu. 
Wymagało to sporo pracy, wielu spotkań, równieŜ indywidualnych prawie z kaŜdym 
mieszkańcem. Potem zaczęły się projekty czyli próba aktywizowania środowiska. 
Był tam problem wyjścia z domu, Ŝeby się spotkać gdzieś w grupie. Potem juŜ było 
lepiej. Teraz projekt się skończył i ci ludzie muszą sami pokazać swoją aktywność, 
my ich cały czas wspieramy ale nie moŜemy tego robić za nich. Funkcjonuje tu 
Towarzystwo Brata Alberta oraz działa Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie z 
programami poniewaŜ naszym obowiązkiem jako beneficjenta było zorganizowanie 
partnerów. Był tu pewien problem poniewaŜ skoro partner to na takich samych 
zasadach jak miasto czyli musieli mieć wkład własny, tam było określone 30%. To 
jest bardzo trudno poniewaŜ trudno jest spotkać organizację społeczną, która ma 
wkład własny i w dodatku musi najpierw zrealizować zadanie, a potem dopiero 
uzyskać z Urzędu Marszałkowskiego te środki czyli musi mieć środki Ŝeby wyłoŜyć 
na 100% kosztów całego zadania. Jest to skomplikowane, miasto wspiera dzięki 
pomocy pani skarbnik, pana prezydenta ratowaliśmy się poŜyczkami ze strony 
miasta na ten wkład Ŝeby przetrwać ten okres do kiedy Urząd Marszałkowski 
wypłaci pieniądze. Projekt Letnica jest juŜ praktycznie zamknięty, 
infrastrukturalnie zostało wyremontowanych 29 budynków, łącznie ze szkołą przy 
ul. Uczniowskiej 22, która pełni funkcje domu otwartego na róŜne inicjatywy 
mieszkańców. W przyszłym roku na wiosnę rozpoczynamy juŜ ostatni etap 
rewitalizacji Letnicy czyli będziemy robić i porządkować małą architekturę czyli 
podwórka, to zrobiliśmy wspólnie jak juŜ mówiłem na początku włączając 
mieszkańców czyli robiliśmy konsultacje z mieszkańcami, ustalaliśmy z nimi jak to 
ma wyglądać, a dopiero potem robiliśmy projekt. Będzie to w połowie przyszłego 
roku zrealizowane, cały koszt to jest 50 mln zł. Jest to koszt gigantyczny w 
stosunku do ilości mieszkańców. Rada Miasta przyjęła program znowelizowany 
lokalnego programu rewitalizacji. Urząd Miejski jest przygotowany do podjęcia prac 
związanych z przygotowaniem do  podjęcia prac związanych z przygotowaniem 
dokumentów i aplikacji jak będziemy wiedzieli jakie są środki, jakie są realne 
moŜliwości i warunki to będziemy od strony formalnej do tego podchodzić. Ale 
jeŜeli chodzi o decyzję w sprawie rewitalizacji Letnicy to zadecydowały względy 
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społeczne poniewaŜ ze strony ekonomicznej nie miałoby to duŜego sensu. Jest to 
duŜe przedsięwzięcie i duŜy wysiłek miasta bo udział w całości projektu to jest 14 
mln urzędu marszałkowskiego zwrot, natomiast całkowity koszt 50 mln i miasto 
wyłoŜyło tę róŜnicę. Ale W Polsce jest to uwaŜany za modelowy przykład 
rewitalizacji zdegradowanych dzielnic miasta. Trudniej jest oczywiście jeŜeli 
dotyczy to większych obszarów i większej aglomeracji bo koszty rosną wtedy 
diametralnie. na przykładzie Letnicy pokazałem jak chcielibyśmy to realizować. 
Poza Letnicą są jeszcze 3 inne obszary m.in Nowy Port, o czym koledzy jeszcze 
powiedzą. Poza tym Dolny Wrzeszcz, jako obszar bardzo zdegradowany spełniał 
warunki postawione przez Urząd Marszałkowski  przez regionalny program 
operacyjny poniewaŜ w całości Wrzeszcz jako dzielnica juŜ by się nie kwalifikował. 
Dolne Miasto równieŜ jest bardzo kosztowne infrastrukturalnie, to jest pierwszy 
etap, tam musi być kontynuacja.  Pani Agata jest od niedawna pracownikiem 
naszego referatu. Przez pierwsze miesiące pracy zajmowała się przez pierwsze 
miesiące pracy program Dolnego Miasta, w tej chwili zacznie przejmować 
zagadnienia związane z rewitalizacją społeczną Letnicy, Nowego Portu i Dolnego 
Wrzeszcza. Bardzo proszę pani Agato o przedstawienie w skrócie tych programów.  
 
Agata Korpysz - Referatu Rewitalizacji Wydziału Urbanistyki, Architektury i 
Ochrony Zabytków UM Gdańsk 
Szanowni Państwo, na Dolnym Mieście rewitalizacja działa dosyć pręŜnie. Mamy tu 
dwóch duŜych partnerów Caritas i Klub Wodny Gdańskie Lwy. Caritas realizuje 3 
działania na Dolnym Mieście jak świetlica ucznia, opieka przedszkolna i klub 
seniora. Jeśli chodzi o świetlicę ucznia to działania zostały skierowane na edukację 
dzieci w wieku 6-12 lat, jak równieŜ działania wychowawcze, wszelkie działania, 
które mają na celu rozwijanie umiejętności dzieci. Opieka przedszkolna jest 
skierowana dla dzieci najmłodszych w wieku przedszkolnym. MłodzieŜowa DruŜyna 
Smoczych Łodzi jest to zadanie skierowane do młodzieŜy i podstawowym celem jest 
rozwijanie umiejętności współpracy w zespole jak i zasad fair-play. Dodatkowo 
działają 3 organizacje realizujące zadania dla miasta, są to poradnia dla rodziców 
„Fosa”, klub młodzieŜy i klub seniora. Współpracujemy równieŜ z Łaźnią. Łaźnia 
organizuje warsztaty dla dzieci i młodzieŜy i równieŜ od 2012 roku do 2015 
organizujemy konkurs małych grantów? W ramach tego konkursu wyłonione zostaną 
organizacje, które będą realizowały zadania dla miasta. I w zeszłym roku i w tym 
roku jest to kwota 115 tys. do rozdysponowania dla organizacji, które będą 
organizowały zadania dla rewitalizacji.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji 
Proszę teraz o przedstawienie tych działań w Nowym Porcie. Proszę pana Dominika, 
przedstawiciela Towarzystwa Pomocy Św. Brata Alberta co robicie, jak to przebiega 
i jak ludzie reagują. Czy to co się dzieje w tej chwili w Nowym Porcie ta 
rewitalizacja ma jakiś wpływ na zmiany dziejące się w dzielnicy?  
 
Dominik Kwiatkowski – Towarzystwo Pomocy Św. Brata Alberta 
My jako partnerzy w projekcie rewitalizacji realizujemy działania w Nowym Porcie 
to jest tzw. „dom aktywnego mieszkańca”, który jest skierowany do wszystkich 
mieszkańców Nowego Portu bez względu na wiek i płeć. Mamy duŜo zajęć 
skierowanych do dzieci, do dorosłych, do seniorów. Zajęcia głównie skierowane do 
mieszkańców Nowego Portu podzieliliśmy na 5 dni gdzie kaŜdego dnia odbywają się 
innego rodzaju zajęcia. W poniedziałek jest kurs fotografii. W naszej 
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infrastrukturze mamy w pełni wyposaŜone sale z dostępem do Internetu, prysznice, 
mamy całe zaplecze do korzystania przez niepełnosprawnych. We wtorek jest klub 
aktywnego mieszkańca gdzie zapraszamy razem z dziećmi, organizujemy róŜne 
formy aktywności. Środy to są zajęcia z  wykluczenia cyfrowego, szczególnie 
skierowane dla seniorów gdzie mogą zapoznać się z funkcjonowaniem komputera. 
W czwartek są zajęcia artystyczne, które cieszą się bardzo duŜym powodzeniem. A 
piątek jest to dzień dla pań kiedy są zajęcia fitness i zumba, panie chętnie z nich 
korzystają, odbywają się równieŜ spotkania z wizaŜystką. Muszę powiedzieć, Ŝe 
działania w Nowym Porcie cieszą się ogromnym zainteresowaniem i nasze 
wskaźniki, które w ramach projektu mieliśmy osiągnąć w okresie 4-letnim zostały 
osiągnięte juŜ po pierwszym roku więc to pokazuje jak ogromne potrzeby ma ta 
dzielnica. RóŜne organizacje tu z nami współpracują przy róŜnego rodzaju formach 
aktywności i tutaj bardzo duŜo w Nowym Porcie się dzieje. My jako organizacja 
zajmująca się osobami bezdomnymi i wykluczonymi zmieniamy trochę swój profil 
natomiast przez fakt, Ŝe posiadamy bardzo duŜo placówek na terenie Nowego Portu 
widzimy jaką ta dzielnica ma potrzebę. jedynym minusem jest to co zdąŜył pan 
powiedzieć w kwestii rozliczania z urzędem marszałkowskim. Apeluję tu do 
państwa radnych o wsparcie poniewaŜ funkcjonuje to w takich a nie innych 
realiach. Kiedy czekamy na zwrot pieniędzy, które trwa pół roku to blokuje nam to 
działania i to się przekłada na nasza pracę. Musimy zawieszać niektóre działania bo 
tych pieniędzy z urzędu marszałkowskiego po prostu nie mamy. Co do samej 
dzielnicy projekt kończy się w czerwcu 2015 roku i juŜ my zastanawiamy się co 
będzie potem w projekcie bo potrzeba jest całkiem ogromna moŜe nie w takim 
kształcie, moŜe trochę w innym kształcie niŜ dotychczas bo tez weryfikujemy nasze 
działania bo widzimy, Ŝe potrzeby mieszkańców są troszkę inne. UwaŜam, Ŝe Nowy 
Port jest bardzo piękną dzielnicą, w letnicy mieliśmy duŜe problemy ze 
społecznością lokalną natomiast w przypadku Nowego Portu, to mieszkańcy często 
do nas przychodzą do klubu i mówią jakiego rodzaju aktywność by ich interesowała.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Podobno w Letnicy były duŜe problemy z zachęceniem mieszkańców do brania 
udziału w zajęciach, jak to teraz wygląda, czy coś się zmieniło? 
 
Dominik Kwiatkowski – Towarzystwo Pomocy Św. Brata Alberta 
To się powoli zmienia natomiast zestawienie zainteresowania poszczególnymi 
zajęciami Letnica – Nowy Port to jest ogromny dysonans. Nasi pracownicy wymyślali 
wszelakie formy aktywności skierowane do Letnicy, które wydawać by się mogło w 
naturalny sposób będą interesowały mieszkańców a w Nowym Porcie tak naprawdę 
nie musieliby się trenerzy za bardzo wysilać bo wszystko co jest oferowane jest 
przyjmowane z duŜą dozą aktywności. Nie wiem dlaczego tak jest, czy to jest 
kwestia niedostosowanej oferty, czy moŜe struktury społecznej. Z mojego 
doświadczenia pierwszy raz spotykam się z tak małą aktywnością lokalną.  
 
Ewa Wołczak – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie w ramach rewitalizacji Letnicy był 
odpowiedzialny za „klub aktywnych kobiet”. To jest działanie, które rzeczywiście 
w Letnicy się udało, niedawno było podsumowanie prac tego klubu i przewinęło się 
przez niego kilkadziesiąt pań, podejmowały bardzo duŜe aktywności. Ten klub 
udało się naprawdę fajnie poprowadzić i te panie tworzą teraz grupę 
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samopomocową, Ŝe mają jakieś pomysły, mają jakieś aktywności. Byliśmy na 
podsumowaniu gdzie była pani dyrektor Jarema, był pan prezydent Adamowicz i 
rzeczywiście te panie przedstawiały tę swoją działalność z duŜym zaangaŜowaniem 
i bardzo nam się podobał ten projekt.  
  
Tadeusz Gleinert - Referat Rewitalizacji Wydziału Urbanistyki, Architektury i 
Ochrony Zabytków UM Gdańsk 
Mogę powiedzieć, Ŝe dobrze znam Letnicę, problemy i społeczność poniewaŜ w tym 
pierwszym, przygotowawczym okresie przynajmniej dwa, trzy razy byłem w kaŜdej 
rodzinie. W wyniku naszych działań zmienił się skład mieszkańców tej dzielnicy 
poniewaŜ tam prawie  54% mieszkańców nie miało tytułu prawnego do tych lokali, 
to byli ludzie z eksmisji z całego miasta. Eksmituje się do gorszych lokali dlatego ci 
mieszkańcy byli wściekli na miasto, musiałem wysłuchać mnóstwo gromów na 
politykę miasta przez dziesiątki lat. Ci, którzy nie mieli tytułu prawnego do 
mieszkania zostali przesiedleni do mieszkań socjalnych w innych częściach miasta 
więc w Letnicy zostało niewielu, z 2000 zmniejszyło się do 800 mieszkańców. 
Trochę przybyło ludzi w budynkach TBS ale ta społeczność jest jeszcze 
niezintegrowana, to są na ogół ludzie młodzi, pracujący. DuŜe zadanie będzie teraz 
po okresie rewitalizacji, tam będą działania związane z integracją środowiska, 
funkcjonuje tam kilka organizacji społecznych, jest tam podpisane porozumienie 
tych organizacji, pewne rzeczy są wspólnie organizowane. JeŜeli juŜ się zawiązała 
taka aktywna grupa osób jak pani dyrektor wspomniała to moŜe za chwilę pojawi 
się druga aktywność. 
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Jest z nami pan Marcin Bildziuk ze Stowarzyszenia Nowy Port, który z powodzeniem 
realizował zadanie rewitalizujące  polegające na aktywizowaniu dzieci i młodzieŜy 
poprzez sztukę.  
 
Marcin Bildziuk - Stowarzyszenie Nowy Port 
Nasza organizacja od 2008 roku działa na terenie Nowego Portu i juŜ wtedy 
podejmowaliśmy działania związane z rewitalizacją społeczną, natomiast jeŜeli 
chodzi o sam projekt, realizowaliśmy go w latach 2010-2011, on się skończył na 
szczęście dla nas jako organizacji bo organizacja nie była w stanie podołać 30% 
wkładowi własnemu ale nie znaczy to, Ŝe Stowarzyszenie zakończyło działania na 
rzecz rewitalizacji społecznej bo my je dalej z powodzeniem realizujemy. Po 
zakończonym projekcie od 2010 roku w Nowym Porcie działa dom sąsiedzki, 
początkowo działał w dawnym morskim domu kultury gdzie mieściła się 
prowadzona przez nas galeria sztuki współczesnej, to była pierwsza galeria w 
Nowym Porcie, natomiast juŜ od dwóch lat znajdujemy się przy ul. Wyzwolenia 49 
gdzie prowadzimy szeroką skalę działań skierowanych do mieszkańców. Tam tez 
działa Dom Sąsiedzki, odbywają się spotkania, warsztaty. Sam Dom Sąsiedzki jest 
taką przestrzenią typowa dla inicjatyw mieszkańców, dzieli się na dwa obszary – to 
co nasi animatorzy organizują dla mieszkańców oraz ta istotna warstwa w Domach 
Sąsiedzkich – inicjatywy mieszkańców. Więc jesteśmy taka przestrzenią, Ŝe zgłasza 
się do nas grupa młodzieŜy i mówi, Ŝe chce się spotykać Ŝeby utworzyć klub 
spotkań to my próbujemy im w tym pomóc, albo dajemy im pomieszczenia na takie 
spotkania. W Domu Sąsiedzkim mieliśmy duŜo takich inicjatyw jak „osiemnastki” 
naszych wychowanków jeszcze z tego pierwszego projektu. JeŜeli chodzi o 
działania edukacyjne, to są organizowane przeróŜne warsztaty, w większości 
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finansowane ze środków miasta Gdańska we współpracy z Wydziałem Polityki 
Społecznej oraz Referatem Kultury. Jutro w Domu Sąsiedzkim jest wystawa 
kończąca projekt dotyczący edukacji artystycznej seniorów oraz osób 
niepełnosprawnych, jutro jest zwieńczenie tego projektu. Dom Sąsiedzki jest teŜ 
przestrzenią dla lokalnych liderów, odbywają się u nas róŜne spotkania aktywni 
mieszkańcy inicjują róŜne wydarzenia bądź potrzebują przestrzeni Ŝeby się 
spotkać, odbywają się spotkania „paktu” dla Nowego Portu czyli takiej 
nieformalnej grupy róŜnych organizacji. Z takich większych wydarzeń 
organizowanych przez sam „pakt”  są „Dni Nowego Portu”, których duŜa część 
odbywała się w Domu Sąsiedzkim. Większość rzeczy to są albo pomysły 
mieszkańców albo realizowane działania w oparciu o róŜne potrzeby np., Ŝe trzeba 
takich a takich warsztatów więc staramy się Ŝeby w przyszłym roku były 
realizowane. Na przyszłe lata planujemy większe zaangaŜowanie mieszkańców w 
sam proces planowania. Przyszły rok będzie poświęcony równieŜ na jakieś 
planowania projektów budŜetu obywatelskiego.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Mimo, Ŝe program  rewitalizacyjny się kończy to jest dzięki zaangaŜowaniu 
Wydziału Polityki Społecznej czy Biura prezydenta ds. Kultury, te warsztaty się nie 
skończyły. To jest coś, co kiedyś nas martwiło, Ŝe kiedyś się skończą pieniądze 
unijne i nagle będzie stop, a tak na szczęście się nie dzieje. To jest pozytywny 
efekt tego wszystkiego, Ŝe ci ludzie, których juŜ zaangaŜowaliśmy w działania 
rewitalizacyjne nadal chcą współpracować i nadal chcą być rewitalizowani ale 
jednocześnie mamy sygnał ze strony miasta, Ŝe moŜna to wszystko kontynuować.  
 
Tadeusz Gleinert - Referat Rewitalizacji Wydziału Urbanistyki, Architektury i 
Ochrony Zabytków UM Gdańsk 
Taka była idea, Ŝeby pobudzić aktywność i dalej Ŝeby to funkcjonowało, chodziło o 
to, Ŝeby ludzi jakoś zmobilizować.  
 
Nie było więcej głosów w dyskusji, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 6 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała o piśmie od pani Ewy Kamińskiej – Zastępcy 
Prezydenta Miasta Gdańska z prośbą o wytypowanie przedstawiciela Rady Miasta 
Gdańska do prac Komisji rozpatrującej oferty na realizatorów programów 
zdrowotnych w ramach „Programu Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym 
Chorobom Społecznym dla Gminy Miasta Gdańska na lata 2014-2016”.  
 
Do prac w wyŜej wymienionej Komisji wytypowano Radnego Jacka Teodorczyka, 
który wyraził zgodę na uczestnictwo.  
 
PowyŜszą kandydaturę przyjęto jednogłośnie.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Proszę panią prezydent o parę słów na temat ewaluacji „Strategii”, to co się 
wydarzyło w ostatnim czasie.  
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Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Dzieje się rzeczy wiele ale w róŜnych obszarach dzieją się one troszkę w róŜnym 
tempie. W tym obszarze, który nas interesuje ostatnie wydarzenie to były 2 debaty 
eksperckie. Zaprosiliśmy to nich jako ekspertów osoby, które w obszarze zdrowia są 
dla nas ekspertami tzn. zajmują się realizacją duŜych obszarów, wśród nich był 
m.in. szef POW NFZ, były osoby prowadzące duŜe programy profilaktyczne, były 
osoby, które w ramach programu „zdrowie dla Pomorzan” animowały róŜne obszary 
m.in. obszar zdrowia psychicznego. Była to bardzo ciekawa debata, poprowadził ją 
pan doktor Balwicki. To co miasto robi dla zdrowia to jest przede wszystkim 
profilaktyka i promocja zdrowia natomiast niekoniecznie mamy wpływ na leczenie 
aczkolwiek to są rzeczy, które się ze sobą spotykają. Pan doktor zaprosił na debatę 
studentów, którzy się zajmują tym obszarem. Dla nich ogromnym zaskoczeniem 
było to, Ŝe tak wiele się w tym zakresie dzieje. Rekomendacją z tej debaty są 
kolejne materiały zbierane przez  zespół roboczy, który pracuje nad 
przygotowaniem Strategii. Druga debata dotyczyła integracji społecznej, 
aktywności obywatelskiej, ona takŜe sprowadziła tych, którzy w poszczególnych 
obszarach są liderami w realizacji zadań, przygotowaliśmy rekomendacje z obu 
tych  debat. Te rekomendacje znajdą się na stronie Strategii i będziecie mieli 
państwo moŜliwość przyjrzenia się dokładnie, natomiast powiem państwu, Ŝe ja się 
bardzo obawiałam, Ŝe te debaty publiczne będą narzekaniem, Ŝe będą „ścianą 
płaczu” a okazało się, Ŝe one rzeczywiście były rozmową o przyszłości, w która nie 
patrzymy pesymistycznie. Skoro tyle osiągamy i takie dobre rzeczy się dzieją w 
poszczególnych obszarach to znaczy, Ŝe mamy punkt wyjścia do tego Ŝeby pójść do 
przodu. Ta wola współpracy i świadomość, Ŝe tylko tą drogą jesteśmy w stanie 
kreować rozwój była waŜna. Myśmy merytorycznie wyszli od tego co było zapisane 
w Strategii Gdańsk – Moje Miasto poniewaŜ tam była diagnoza, tam był opis rzeczy, 
które chcielibyśmy osiągnąć w przyszłości w tych obszarach jak np. pokonywanie 
barier społecznych. Nie organizowaliśmy debaty edukacyjnej bo przeprowadziliśmy 
ją wcześniej i nie chcieliśmy tego powtarzać.  
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Integracji Społecznej i Współpracy z 
Organizacjami Pozarządowymi 
Lada dzień na stronie ukaŜe się podsumowanie wszystkich debat i spotkań, 
wszystkie raporty i rekomendacje będą dostępne. W tej chwil zostały sformułowane 
takie strategiczne kierunki i rozpocznie się druga tura konsultacyjna, ona zostanie 
rozpoczęta właśnie od Rady Miasta. Zostanie państwu zaproponowana przez prof. 
Czepczyńskiego debata bardziej w formie roboczej dyskusji, nie w formie takiej 
prezentacji jak było na tej sesji specjalnej, po czym będą teŜ zaadresowane do 
tych prywatnych róŜnych środowisk. Najpierw będzie podsumowanie z 
mieszkańcami tego co zostało wypracowane, jak zostały włączone rekomendacje, 
które wynikały ze spotkań mieszkańców do Strategii, to się będzie działo 17 grudnia 
ale to będzie dotyczyło poprzedniej tury, natomiast to co nowe będzie juŜ na 
przełomie stycznia i lutego. Do końca lutego jest plan podsumowania, 
przygotowania juŜ dokumentu Ŝeby moŜna było go w całości procedować.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Mieliśmy takie spotkanie warsztatowe w trzech obszarach Ŝycia miasta, w których 
uczestniczyli liderzy z poszczególnych sektorów Ŝycia publicznego – samorządowcy, 
biznes, uczelnie wyŜsze, organizacje pozarządowe. Ćwiczymy to patrzenie w 
przyszłość w takich róŜnych odsłonach i róŜnych zespołach po to właśnie Ŝeby nie 
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czynić w tej strategii takiego szkolnego dokumentu tylko Ŝebyśmy mieli poczucie Ŝe 
mieliśmy te swoje 5 minut i mogliśmy ten swój wkład włoŜyć.  
 
Magdalena Skiba – Kierownik Referatu Integracji Społecznej i Współpracy z 
Organizacjami Pozarządowymi 
Istotną refleksją jest to, Ŝe na początku z dość duŜym dystansem podchodziliśmy 
do partycypacji mieszkańców do tej strategii a w mieszkańcach przewijała się wola 
współpracy, dyskusji o tym, Ŝe chcieliby uczestniczyć w takich przygotowaniach bo 
mają duŜo pomysłów. I rzeczywiście tak było.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Dziękuję, chciałam jeszcze przypomnieć o moŜliwości składania swoich propozycji 
tematów do planu pracy bo w styczniu trzeba opracować i zatwierdzić plan 
Komisji. Dziękuję.  
 
 
Na tym posiedzenie zakończono. Godz. 17:15.  
 
 
       Przewodnicząca Komisji  
      Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia  
   
          Beata Dunajewska – Daszczyńska 
 
 
Protokołowała: 
Monika Zawisza, Biuro Rady miasta Gdańska  


